



Referat fra møde i Tilgængelighedsrådet

29. november 2021

Side 1 af 4

Mødet blev afholdt den 25.11.2021 på Rådhuset

Deltagere: Mette Bjerre (MB), Jørgen Bak (JB), Lene Hartig Danielsen (LHD), Mogens Toustrup (MT), Jane Kallestrup (JK), Rie Ollendorff (RO)

Afbud: Bente Østrup Brøgger, Monika Mohr og Dorthe Laustsen

Referat

BORGMESTERENS AFDELING

HR og Jura
Aarhus Kommune

Ad. 1. Udsat fra sidste møde:

- Drøftelse af forslag til hvad kan vi gøre for at påvirke de gældende retningslinjer omkring manglende hjælp ved påstigning til offentlige busser i Aarhus. Drøftelsen tages på baggrund af henvendelse fra en borger.

MT foreslår at mulighed for handicapkørsel udvides (i dag 125 ture om året).

Det skal undersøges hvad der findes af muligheder i andre byer. JB nævner at busser kan 'knæle' ned til kantstenen i Viborg, og at der arbejdes på, at de skal forsynes med elektroniske ramper. Busser i Aarhus kan allerede knæle.

Opgaven ligger hos sekretariatsfunktionen.

HR og Organisation

Rådhuspladsen 2
8000 Aarhus C

Direkte telefon: 9155 2244

Direkte e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff

Ad. 2. Nye mulige projekter

- Affaldvarme. Nyt udbud om affaldssortering.

Det er aftalt at vi gerne vil deltage med en brugerrepræsentant fra Dansk Blindesamfund i forhold til taktile elementer på affaldsbeholderne, og en kørestolsbruger i forhold til rækkehøjder. Dorthe Laustsen, MT(?) og JB er foreslået.

- Tilgængelige ruter i skovene (MTM). Jf. bilag.

Der er indkaldt to brugere (Daniel Gartmann, Dansk Blindesamfund og Thomas Michael Arpe Dansk Handicapforbund), og arrangeret et møde med brugerne og MTM i denne uge.

- Eskelund, 'Board walk', Fitness, HC -toilet og fysisk læringsrum (MTM). Jf. bilag.

Det er besluttet at vi gerne vil deltage med brugerrepræsentanter når projekterne er aktuelle. JB trækker sig med foreslår Dorthe Laustsen hvis hun ønsker det og evt. andre.

Ad. 3. Status på etablering af følgegrupper (v. Rie) (bilag udsendt)

- Eskelunden, legeplads (MTM). Blev kort gennemgået på mødet. Jf. bilag.



29. november 2021
Side 2 af 4

- Daginstitutionsbyggeri (MBU).

Brugerrepræsentanter er fundet og der foretages en besigtigelse af en daginstitution den 30. november. Tilgængelighedsrådet er enige om, at vi skal se nogle flere daginstitutioner fordi de bygges meget forskelligt. Institutionerne bliver større og i flere etager. Opsamling af erfaring og brugernes input er vigtig.

- Kongelund Stadion projektet (BA).

Se pkt. Ad.9.

- Helhedsplan for Banegårdskvarteret (MTM).

Simon Wind, MTM har foreslået datoer for et kort intromøde om Helhedsplanen med brugerrepræsentanterne i januar 2022. Herunder hvordan de vil blive inddraget i de kommende delprojekter. Mødet bliver samme med ældrerådet. Jørgen Bak deltager.

- Tilgængelighedsruter i forbindelse med Banegårdskvarteret

Gustav Friis vil gerne præsentere projektet '3 Tilgængelighedsruter' for Tilgængelighedsrådet. 2 af ruterne 'krydser' Banegårdsprojektet. Tilgængelighedsrådet har hørt om ruterne før, så det skal være en kort præsentation. Tilgængelighedsrådet vil gerne have en brugergruppe til at følge projektet. Peter Bak Nielsen er foreslået. Sekretariatet finder øvrige brugere.

- Ny skole i Nye 'Grobund' (MBU).

Følgende brugere har sagt ja til at medvirke: Sanne Lauridsen (høreforeningen), Anne Kirstine Holm Henningsen (Dansk Blindesamfund), Dorthe Laustsen (Tilgængelighedsrådet) og Gunvor Trinderup (Autismeforeningen). Dato for et møde er endnu ikke fastsat.

- Opsamling på projekter

På mødet blev det nævnt at vi ikke har ordentligt fat i MBU. Projekter bliver ikke meldt ind rettidigt. Vi mangler en repræsentant i Koordinationsgruppen fra skoleområdet. Vi er dækket ind med Nanna og David på daginstitutionsområdet, men der bliver bygget mange nye skoler i øjeblikket, og der bør være særlig opmærksomhed herpå.

Det blev drøftet om vi skal have et særskilt møde med MBU, så de bliver mere opmærksomme på Tilgængelighedsrådets rolle og hvad de kan bruge rådet til.

I første omgang ønsker MB og MT at deltage i det kommende Koordinationsgruppemøde (den 10.12), for en drøftelse af hvordan det er gået med at få projekter forelagt Tilgængelighedsrådet, herunder en opmærksomhed på, at vi ønsker at være med i projekterne. Senere ønskes et møde med lederne i magistrat områderne, så vi kan drøfte roller og hvad vi kan hjælpe med, herunder forebyggelse af klager. Senere kan der afholdes et møde på tværs af Koordinationsgruppen og Tilgængelighedsrådet med fokus på hvordan de kan bruge os, og at vi ønsker at blive brugt.



29. november 2021
Side 3 af 4

Ad. 4. Evaluering af tilgængelighedskurset

- Udbytte af kurset (v. Mogens)

MT var meget glad for tilgængelighedskurset, der var professionelt med professionelt materiale. MT savnede dog en beskrivelse af brugernes rolle som repræsentanter for Tilgængelighedsrådet.

JB foreslog at resten af deltagerne inkl. Tilgængelighedsrådet får kursusmaterialet tilsendt. RO sender til alle.

Besvarelse af spørgeskema fra deltagerne er udsendt til alle i Tilgængelighedsrådet.

- Fremadrettede kurser ved nye deltagere?

Det blev drøftet om der skal etableres flere kurser for de brugere der ikke kunne deltage, og for eventuelle nye brugere. Der var enighed om, at kurset var for langt og bør reduceres, men til minimum 2 kursusgange.

I første omgang er det besluttet at invitere René Sørensen Overby der har skrevet en ph.d. om brugerinddragelsesprocesser i forhold til tilgængelighed og universelt design (se næste punkt). Herefter kan der tages stilling til form og indhold på fremtidige kurser.

Der er enighed om, at tilgængelighedskurser fremadrettet planlægges og koordineres af DH, idet det er tidskrævende for sekretariatsfunktionen. Aarhus Kommune kan via tilgængelighedsmidler betale kursusudgifter.

- Forslag til Tema-arrangement med René Sørensen Overby (Bevica-fonden) Ph.d. om brugerinddragelses processer i forhold til tilgængelighed og universelt design. (v. Rie)

René Sørensen Overby inviteres til at holde oplæg. Alle brugerrepræsentanterne samt Tilgængelighedsrådet og Koordinationsgruppen inviteres. Der foreslås en eftermiddag i marts måned fra kl. 16-18. Har man lyst kan man blive til aftensmad.

Ad. 5. Evaluering af rådets arbejde efter 1. år (v. Mette).

Året blev evalueret. Det er aftalt at MT, RO og JK klæder Polly Dutschke på til den fremtidige opgave som formand for Tilgængelighedsrådet. MB foreslår at vi evaluerer igen om et år.

JB foreslår at MTM får en suppleant i Tilgængelighedsrådet, i tilfælde af at Monika ikke kan deltage, da MTM er vigtige på møderne.

Ad. 6. Rapport til Handicaprådet. Hvad har vi arbejdet med i 2021

- (udkast til en skabelon gennemgås på mødet v. Jane/Rie).



JK gennemgik et udkast til rapporten. Sekretariatet færdiggør rapporten til godkendelse ved Tilgængelighedsrådet.

29. november 2021
Side 4 af 4

Hvordan repræsentanterne er valgt ind i Tilgængelighedsrådet skal tilføjes.

Ad. 7. Årsplan 2022 (v. Rie)

Årsplanen blev kort gennemgået. Datoer bliver revideret når vi er præsenteret for Polly Dutschke.

Der skal tages hensyn til Handicaprådsmøderne.

Ad. 8. Evt.

På næste Handicaprådsmøde skal vi have bemyndigelse til at Tilgængelighedsrådet fremadrettet kan varetage midlerne fra tilgængelighedspuljerne. Punktet skal tages op igen på næste Handicaprådsmøde ved MB og MT. MT ønsker et bilag vedhæftet dagsordenen for Handicaprådsmødet der forklarer hvilke midler det drejer sig om. MTM udarbejder på deres pulje, og BA for deres pulje.

Ad. 9. Udvidelse af mødet. Kongelunden.

Hanne Storvang fremlagde som annonceret stedet af Kongelund projektet.

Der var mulighed for at kommentere programmet for konkurrenceprojektet af det nye stadion. Der var tilfredshed med det fremsendte og ingen yderligere kommentarer.

Næste møde er den 15. februar 2022.